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Remiss: Miljö- och energidepartementets utredning om 
styrmedel för att förebygga uppkomst och avfall i syfte att 
främja en cirkulär ekonomi 

Sammanfattning 

Uddevalla kommun har fått en inbjudan att lämna synpunkter på Miljö-och 
energidepartementets utredning om styrmedel för att förebygga uppkomst av avfall i 
syfte att främja en cirkulär ekonomi (SOU 2017:22, dir. 2016:3). Remissen är 
överlämnad till Samhällsbyggnadsnämnden och svar ska ges till Miljö-och 
energidepartementet senast 28 juni 2017. 
 
Utredningen är uppdelad i två delar. Del ett beskriver vad cirkulär ekonomi innebär och 
hur Sverige kan styra i den riktningen. Där poängteras exempelvis att hållbar utveckling 
inte bara handlar om klimat och problem kring fossila bränslen utan också om att 
exempelvis underlätta införandet av en cirkulär ekonomi och hållbar utveckling genom 
en värderingsändring i samhället där det blir mindre viktigt att äga och konsumera.  
 
Del två fokuserar på avfallstrappans två översta steg, det vill säga att minimera avfall 
och återanvända avfall. Del två av utredningen har direkt koppling till Uddevalla 
kommun och pågående arbete med att revidera avfallsplanen. 
 
Utredningens resultat kan påverka val av åtgärder för Uddevalla kommun och är därför 
en viktig omvärldsbevakning, framförallt i den pågående revideringen av avfallsplanen.  
Samhällsbyggnadsförvaltningen sammanfattar och kommenterar utredningen under 
ärendebeskrivningen utifrån nämndens ansvar för renhållning och trafik. 
Förvaltningen ställer sig i huvudsak positiv till utredningens förslag.   

Beslutsunderlag 

Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse 2017-05-29 
Remiss från Miljö-och energidepartementet 2017-04-10 M2017/00779/Ke 
Utredningsrapport: Från värdekedja till värdecykel SOU 2017:22 
Överlämning av remiss till Samhällsbyggnadsnämnden 2017-04-18     

Förslag till beslut  

Samhällsbyggnadsnämnden beslutar 
 
att godkänna förvaltningens förslag till yttrande av remissen  
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Ärendebeskrivning 

Utredningens resultat kan påverka val av åtgärder för Uddevalla kommun och är därför 
en viktig omvärldsbevakning, framförallt i den pågående revideringen av avfallsplanen.  
Samhällsbyggnadsförvaltningen sammanfattar och kommenterar utredningen under 
ärendebeskrivningen utifrån nämndens ansvar för renhållning, trafik och 
detaljplanering.  
Förvaltningen ställer sig i huvudsak positiv till utredningens förslag. 
 
Uddevalla kommun har fått en inbjudan att lämna synpunkter på Miljö-och 
energidepartementets utredning om Styrmedel för att förebygga uppkomst av avfall i 
syfte att främja en cirkulär ekonomi (SOU 2017:22, dir. 2016:3). Remissen är 
överlämnad till Samhällsbyggnadsnämnden och svar ska ges till Miljö-och 
energidepartementet senast 28 juni 2017.  
 
Utredningen är uppdelad i två delar. 
 
Del 1 
Del ett beskriver vad cirkulär ekonomi innebär och hur Sverige kan styra i den 
riktningen. Där poängteras exempelvis att hållbar utveckling inte bara handlar om 
klimat och problem kring fossila bränslen utan om att exempelvis underlätta införandet 
av en cirkulär ekonomi och hållbar utveckling genom en värderingsändring i samhället 
där det blir mindre viktigt att äga och konsumera.  
 
Utredningen föreslår att öka tillgängligheten till bilpooler.  
Förslaget är att det ska bli möjligt för kommuner att upplåta gatumark till 
bilpoolsparkeringar på samma sätt som gatumark idag kan upplåtas för exempelvis 
handikapparkering. Detta medges inte enligt dagens lagstiftning. Kommunen skulle 
även kunna ställa krav på reducerat antal P-platser vid nybyggnation och drift av 
fastigheter.  
 
Förvaltningens kommentarer/synpunkter: 
På platser i centrum med stor konkurrens om de allmänna parkeringsplatserna behöver 
fler aspekter beaktas. Exempelvis även korttidsuppställning för att skapa tillgänglighet 
för besökare. Detta är en fråga som kommunen har beslutanderätt över men troligen 
kommer flexibiliteten för dessa parkeringar att minska om förslaget går igenom. 
Förslaget i sig är positivt ur ett större hållbarhetsperspektiv men det innebär också 
förändringar i planeringen för övriga parkeringar i och med att reservering av 
bilparkering till viss del innebär att flexibiliteten och utnyttjandet av tillgång begränsas.  
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Del 2 
Del två fokuserar på avfallstrappans två översta steg, det vill säga att minimera avfall 
och återanvända avfall. Del två av utredningen har direkt koppling till Uddevalla 
kommun och pågående arbete med att revidera avfallsplanen. 
 
Del två av utredningen beskriver tre mål för att nå en cirkulär ekonomi inom området 
ökad återanvändning:  

• Att konsumentprodukter som är hela och fungerar, inte slängs i soporna utan 
förblir i bruk genom att säljas vidare eller skänkas bort.  

• Att trasiga konsumentprodukter blir reparerade i stället för att kasseras, i de fall 
en reparation skulle leda till att produkten återfår eller förbättrar sin funktion 
och sitt värde. 

• Att nyttjandegraden för konsumentprodukter ökar så att de antingen används av 
fler personer än i dag eller vid fler tillfällen av samma person. 

 

Utredningen beskriver även de hinder som finns för att nå målen:  
• Prisrelationerna mellan att köpa nytt och att hyra, reparera eller köpa begag-nat, 

premierar nyköp.  
• Efterfrågan på begagnade varor är begränsad på grund av preferenser för nya 

saker och nya modeller.  
• Reparationer och begagnathandel är tidskrävande för konsumenten.  
• Marknaderna för begagnade varor, reparationstjänster och hyra/delning hålls 

tillbaka bland annat av bristande regelverk och förtroenden.  
• Bristande genomslag för cirkulär design vid tillverkning av nya produkter. 

 
 
 
Utredningen föreslår skattereduktion på hyr, begagnat och reparationstjänster.  
Förslaget går ut på att främja tjänster som leder till ökad användning och 
återanvändning av konsumentprodukter. Förväntade effekter är ökade arbetstillfällen 
och ökad integration.  
 
Förvaltningens kommentar/synpunkt: 
Kommunen har stora möjligheter i att kunna samordna plats för återanvändning, 
återbruk och reparation tillsammans med andra aktörer och organisationer. Återbruk 
finns med som en prioriterad inriktning i revideringen av Uddevalla kommuns 
avfallsplan, i syfte att gynna den cirkulära ekonomin och öka återbruket hos 
privatpersoner och internt inom kommunorganisationen. 
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Utredningen föreslår också att underlätta för hushållen att förebygga avfall. 
Förslaget går ut på att kommunerna ska ha en skyldighet att informera och underlätta 
hushållens insamling, sortering m.m. av avfall i syfte att förebygga avfall. Arbetet ska 
kunna finansieras av renhållningsavgiften. Utredningen poängterar att det 
avfallsförebyggande arbetet ska inkludera även andra funktioner inom den kommunala 
förvaltningen än renhållningen.  
När det gäller att underlätta för hushållen att sortera och bli av med återanvändbara 
produkter ges exemplet att på återvinningscentraler eller andra platser samarbeta med 
frivilligorganisationer och andra aktörer för att samla in återanvändbara produkter. 
Utredningen beskriver även bland annat kommunens samarbete/relationer med privata 
aktörer, exempel på återbruksinitiativ och koppling till renhållningstaxan.  
 
Förvaltningens kommentar/synpunkt: 
Förvaltningen anser att utredningens förslag om att underlätta för hushållen att 
förebygga avfall är relevanta. Att tydliggöra vikten av samarbetet både internt inom 
kommunen och med övriga aktörer ger en ökad förståelse för att avfallsfrågorna måste 
ses på ett nytt sätt och ur ett brett perspektiv. Det möjliggör en hållbar utveckling ur 
ekonomisk, social och miljömässigt perspektiv.  Detta hanteras i den pågående 
revideringen av avfallsplanen.  
 
Återvinningscentralerna i Uddevalla är idag inte förberedda för ett mer omfattande 
återbruk. Det finns enstaka containrar för återbruk på återvinningscentralerna, men för 
att öka omfattningen behövs en annan disponering och ytan och verksamheten. Troligen 
också en annan placering för att göra det tillgängligt för allmänheten och skapa en bra 
arbetsmiljö för berörda verksamheter. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Carina Johansson Paula Nyman 
Förvaltningschef Enhetschef 

Expediera till 
 


